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مهدوی کنی 
قریب الفتوا بود 

حجت الاسلام سیدمصطفی میرلوحی، 
مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل 

دانشگاه امام صادق)ع(
در دوران مبارزه مقلدان امام)ره( در پاسخ به مقلدانی 

که به ایشان دسترسی نداشتند بیان کردند که 
مهدوی کنی قریب الفتواست و این جایگاه این 

عالم وارسته و نظر امام را نسبت به ایشان نشان 
می دهد. مهدوی کنی مسئولیت دانشگاه را از هر 
تکلیف و ریاستی مهم تر می دانست و تلاش 

مي کرد در دانشگاه منشأ اثر باشد.

یکشــنبه  یکشــنبه  2525 آذر  آذر 14031403- شماره  - شماره  92809280
اهمیت رعایت ایمنی شهروندان در قراردادهای شهرداری

علی نصیری، رئیس ســازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شــهر تهران:  هر ســال قراردادهایی در شهرداری 
تهران  منعقد می شود. معمولا ۸۵ عنوان پیمان از آسفالت گرفته تا نگهداشت فضای سبز و کارهای عمرانی 

در شهرداری داریم و باید بحث ایمنی سلامت و محیط زیست شهروندان در این امور مدنظر قرار گیرد.

کلید صفر به خدمات 137افزوده شد
احسان واحدی، معاون ارتباطات شهروندی سامانه۱۳۷:   کلید صفر سامانه +۱۳۷ با  2زیرکلید »زمانبندی فعالیت 
مراکز شهرداری تهران« و مباحث مربوط به »ساخت وساز و تخلفات ساختمانی« فعال است. این ظرفیت جدید 

در آینده گسترش یافته و اطلاع رسانی گویا به شهروندان از طریق سامانه، تسری داده خواهد شد.

صفحه آرا: مهرداد هاشمیان

ایوان شمس؛ میزبان ستارگان شهر
آیین نکوداشت آیت الله مهدوی کنی با حضور مدیران شهری و شخصیت های علمی، اجتماعی، سیاسی و... برگزار شد

زیرساخت های استفاده از خودروهای برقی فراهم شود 
 خوشبختانه برخی از شرکت های خودروسازی فروش 
خودروهای برقی را آغاز کرده اند که اتفاق بسیار خوب 
و مفیدی اســت و درصورت استقبال گسترده مردم از 
این طرح، معضل آلودگی هوا که تقریبا در تمام روزهای 
ســال با آن درگیریم تا حد زیادی از بین خواهد رفت. 
اما مشکل اینجاست که زیرســاخت های کافی برای 
استفاده از این نوع خودرو به اندازه کافی ایجاد نشده 
است. مثلا ایستگا ه های شــارژ خودرو در مسیرهای 
بین راهی و بسیاری از شهرستان ها یا هنوز تعبیه نشده 
و یا تعدادشان اندک است. مسلما درصورت ایجاد این 
جایگاه ها به اندازه لازم، افراد بیشتری ترغیب به خرید 

و استفاده از خودروی برقی خواهند شد.
 فرهمند از تهران 

برای رفع مشکل کمبود فضای بیمارستان گنبد کاووس 
چاره ای بیندیشید

 بیمارستان طالقانی شــهر گنبدکاووس فضای بسیار 
کمی دارد و می شــود گفت اصلا با استانداردهای یک 
بیمارســتان همخوانی ندارد. همین موضوع موجب 
شده که تقریبا همیشــه، اتاق ها و راهروها پر ازدحام 
باشند به طوری که عملا فضا برای حرکت وجود ندارد. 
این وضعیت علاوه بر مشــکلاتی که بــرای بیماران و 
همراهانشان به وجود می آورد موجب خستگی و کلافگی 
کادر درمان هم می شود و مسلما روی راندمان کار آنها 
و همینطور روند بهبودی بیمــاران تأثیر منفی خواهد 
گذاشت. به همین جهت درخواست داریم که مسئولان 
با افزودن فضای مناسب به فضای فعلی بیمارستان این 

مشکلات را رفع کنند.
 گل عنبر از گنبد کاووس

مشکل سامانه سپامک رفع شود
 سامانه سپامک که مربوط به بارگذاری و نمایش پروانه اشتغال 
به کار مهندسین و معماران تجربی ساختمان است، تقریبا یک 
هفته است که کار نمی کند و همین موضوع موجب شده تا امور 
مربوط به دریافت مجوزها معطل بماند و ما دچار مشکل شویم. 
از مسئولان سایت درخواست داریم هر چه زودتر مشکلات 

مربوط به ورود و استفاده از این سایت را رفع کنند.
یک مهندس ساختمان از تهران

چرا ایستگاه تاکسی ورامین به پیشوا تغییر محل داده است؟
اخیرا ایستگاه تاکسی شهر ورامین به پیشوا از خیابان زواره 
به میدان رازی منتقل شده است. با توجه به وجود دانشگاه 
در شهر پیشوا و تردد هر روزه ما دانشجویان در این مسیر، 
تغییر مکان ایستگاه مشکلاتی را به وجود آورده است و 
ناچاریم برای رفتن به ایستگاه جدید فاصله بین خیابان 
زواره تا میدان رازی را سوار تاکسی شویم که علاوه بر صرف 
وقت و انرژی بیشتر، هزینه آن هم به ما تحمیل می شود. 
به همین خاطر درخواست داریم تا محل ایستگاه به همان 

خیابان زواره برگردد.
یک دانشجو از ورامین

به وضعیت آسفالت کوچه سجادیه مشهد رسیدگی شود
در حال حاضر حدود 100ساختمان در کوچه سجادیه شهر 
مشهد وجود دارد و حدود همین تعداد هم در حال ساخت 
است. اما متأسفانه وضعیت آسفالت و جدول بندی این معبر 
بسیار نامناسب است؛ چه برای تردد عابران و چه خودروهای 
عبوری. بارها هم این مشکل را اطلاع داده و خواستار حل آن 
شده ایم ولی هیچ اقدامی صورت نگرفته است. خواهشمندیم 

صدای ما را به گوش مسئولان برسانید.
 جمعی از اهالی کوچه سجادیه شهر مشهد 

بزرگراه آوینی به سمت آزاد راه ساوه گسترش یابد
درصورت گسترش بزرگراه آوینی به سمت آزاد راه ساوه و 
شهریار شاهد اتفاقات مثبت و مفیدی خواهیم بود. ازجمله 
مهم ترین آنها کاهش ترافیک و مصرف سوخت، دسترسی 
سریع تر و راحت تر ورامین و شــهر ری به سمت شهریار، 
سهولت دسترسی ساکنان جنوب غرب تهران به زیارتگاه 
شاه عبدالعظیم و اتصال شهر ری به رباط کریم و اسلامشهر 
خواهد بود. اینها تنها بخشــی از موارد مثبتی است که 
درصورت گسترش بزرگراه آوینی به سمت آزاد راه ساوه 
اتفاق می افتد. به همین جهت از مسئولان درخواست داریم 

که گسترش این بزرگراه را در دستور کار خود قرار دهند.
جنابی از تهران

وضعیت فاضلاب مجتمع مسکونی شهرک سینای اردبیل 
نیازمند رسیدگی است

ما تعدادی از ســاکنان ســاختمانی واقع در شهرک سینا 
درست روبه روی هلال احمر شهر اردبیل هستیم. مجتمع 
ما که در واقع مثل یک شــهرک کوچک است 12بلوک و 
حدود 600نفر جمعیت دارد. به رغــم اینکه همه واحد ها به 
سیستم فاضلاب شهری متصل شده اند و هزینه آن را هم 
به طور مرتب می پردازند متأسفانه با مشکل سرریز فاضلاب 
به محوطه و گرفتگی مدام لوله های فاضلاب مواجهند. این 
وضعیت موجب شده تا بوی بسیار نامطبوعی در فضا منتشر 
شود و حتی تعدادی از ساکنان به بیماری های تنفسی مبتلا 
شده اند. مسلما با پیگیری مسئولان اداره آب و فاضلاب شهر 
و رسیدگی دوره ای جهت رفع گرفتگی لوله ها این مشکل 

بزرگ حل خواهد شد.
تعدادی از ساکنان مجتمع مسکونی شهرک سینا

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشــهری در پــی مطالبــه گــری از شــهرداری های مناطــق 
اســت تا مشــخص شــود در هر منطقــه هــر روز چــه اقدامی 

انجام شده است.

منطقه 

مسابقه عکاسی با تلفن همراه با حضور ۸۰ نفر از 1
افراد توان یاب در کاخ سعدآباد برگزار و به ۸عکس 

برگزیده جوایزی اهدا شد.

منطقه 

 طــرح »شــهروند فــردا« با موضــوع »ارتقای ســواد 9
ســلامت والدیــن دارای فرزنــد تــا ۶ ســال« در 
خانه هــای ســلامت منطقــه تــا پایــان آذرمــاه اجرا 

می شود.

منطقه 

بیش از ۳۹ هــزار مترمربع عملیات پیاده رو ســازی  5
و کفپوش گذاری در معابر به عنوان بخشی از طرح 

من شهردارم در حال اجراست.

منطقه 

طرح ایمن ســازی  مســیر نابینایان با نصــب موانع 12
عبــور موتورســیکلت در پیاده راه هــا و همچنیــن 

نصب ویلچررو اجرایی شد.

منطقه 

 عملیــات بهســازی خیابان قائــم  به منظــور تأمین 18
زیرســاخت های شــهری با پخش بیش از ۵۵۰ تن 

آسفالت به اجرا درآمد.

منطقه 

در چهارمین نشست شهر آرمانی، شهردار منطقه 3
به دلیــل تلاش هــای مؤثــر در ارتقــای ســرانه های 

ورزشی و توسعه ورزش همگانی تجلیل شد.

منطقه 

 لایروبــی و آب انــدازی نهرها، پاکســازی برچســب 11
و پوســتر، رنگ آمیــزی مخــازن و طعمه گــذاری در 

خیابان سعدی انجام شد.

منطقه 

 دریچه های مستعمل فلزی معابر ناحیه ۵ با هدف 16
افزایــش ایمنــی تــردد شــهروندان و جلوگیــری از 

خطرات احتمالی مرمت شدند.

منطقه 

 معضلات شــهری محله گرگان  با حضور شــهردار 7
منطقه و دیدار با اهالی مسجد مقداد شناسایی و 

رفع آنها بررسی شد.

منطقه 

 کفپوش های مسیر پیاده روی بوستان آینده سازان 14
در راســتای تامین امنیــت و رفاه حال شــهروندان 

تعویض و نوسازی شدند.

منطقه 

 بیش از ۸۰ تن خاک و نخاله در بلوار سلمان فارسی 20
جمع آوری و پاکسازی شد.

منطقه 

۱۴معبر اصلی منطقه به عنوان گذر ایمن برای تردد 2
افراد توان یاب مناسب سازی  می شود.

منطقه 

 دوره های آموزشی نکات ایمنی در مواجهه با زلزله 10
ویژه کــودکان خانه کودک و پیش دبســتان ســرای 

محله کارون برگزار شد.

منطقه 

طرح برخورد با سد معبر و بساط گستری در معابر 6
عمومــی بــا  جمــع آوری  ون هــای غذایــی غیرمجــاز 

اجرا شد.

منطقه 

 کافوهای برق و مخابرات در معابر منطقه با هدف 13
افزایــش زیبایــی و شــادابی بصــری بــا رنگ آمیزی 

جدید شکلی نو به  خود گرفتند.

منطقه 

 ساخت و سازهای غیرمجاز در محدوده ناحیه ۳ به 19
مساحت 2۰۰ مترمربع متوقف و رفع خلاف شد.

منطقه 

درختچه هایــی با اشــکال پرنــدگان و ســبد گل در 4
بزرگراه هــای امام علــی)ع(، شــهیدان زین الدین و 

صیاد شیرازی  هرس شدند.

منطقه 

 آبنمای بوســتان صالحان با هدف خدمت رســانی 17
مطلــوب به شــهروندان بــا انجــام اقداماتــی مانند 
رنگ آمیزی، نظافــت و تعویض پمپ ســاماندهی 

شد.

منطقه 

 در چهارمیــن نشســت شــهر آرمانــی، شــهرداری 8
منطقه در تبیین عملکرد ۳ســاله ســازمان ورزش 

شهرداری تهران عنوان رتبه برتر را گرفت.

منطقه 

 مخــازن و زیر مخازنی های معابر ناحیــه ۵ با هدف 15
نگهداشــت شــهر و جلوگیری از انتشــار آلودگی ها 

کف تراشی شدند.

منطقه 

 طــرح فــرش گل بــه مســاحت ۳۰۰مترمربــع در 21
بزرگراه آزادگان با هدف ارتقای کیفیت فضای سبز 

و جلوه های بصری زیبا ایجاد شد.

منطقه 

 طــرح ویــژه ســاماندهی ســگ های بی صاحــب از 22
طریــق زنده گیــری بــا حضــور اکیپ هــای ویــژه در 

منطقه به اجرا در آمد.

آلودگی کیسه پلاستیکی
شهرداری های جهان در خط مقدم محدودیت گذاری برای مصرف کیسه های پلاستیکی یک بار مصرف 

مشکل انبوه کیســه های پلاســتیکی  که در هر کشور 
تولید می شود ولی بازیافت نمی شود، سراسری و مربوط 
به نهاد های محیط زیســتی اســت؛ اما در بسیاری از 

کلانشهر های جهان، شهرداری ها و شوراهای شهر هستند 
که در این باره قانونگذاری می کنند. در کنار رویکرد کلی 
کشور ها برای حفاظت از محیط زیست و مقابله با آلودگی 

پلاستیکی، این مدیران هر شهر هستند که با دغدغه های 
بهداشتی و محیط زیستی محدودیت هایی برای استفاده از 

کیسه های یک بار مصرف وضع  می کنند. 

مراســم معرفی و بزرگداشــت مفاخر علمی، 

فرهنگی، سیاسی و انقلابی شهر تهران به همت 
اداره مطالعات اجتماعی و فرهنگی شهرداری 
تهران در قالب رویداد »ستارگان شهر« برگزار 
می شود. نخســتین رویداد سوم آذرماه برگزار 

شد و به تجلیل از شهید فخری زاده اختصاص 
داشت. دیروز)24آذر( ایوان شمس میزبان رویداد 
ستارگان شهر بود و به مناسبت هفته وحدت حوزه 
و دانشگاه آیین نکوداشت آیت الله محمدرضا 

مهدوی کنی با حضور مدیران شهری و شخصیت ها 
و چهره های سیاسی، اجتماعی و... برگزار شد و 
هر یک از شخصیت ها به تشریح ابعاد شخصیتی 

بنیانگذار دانشگاه امام صادق)ع( پرداختند.

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

نوشابه شیشه ای و نی کاغذی

از ســال 2020شــهرداری مکزیکو ســیتی 
پلاســتیک های  مصــرف  محدودیــت 
یک بار مصرف را شروع کرد و نخستین مورد 
مشخص آن کیســه های پلاستیکی بود. 
یک ســال قبل از آن گروه های مردم نهاد 
مبارزه با آلودگی پلاستیکی را شروع کرده 
بودند. سال 2021شــهرداری پایتخت به 

شــرکت های تجاری ابلاغ کرد که به دنبال 
یافتن جایگزینی برای کیسه باشند؛ به همین 

دلیــل در صندوق هــای فروشــگاه های بزرگ 
پلاستیک رایگان به مشتری ها داده نمی شود. بعضی 

مواد غذایی مانند میوه ها هــم در پاکت های کاغذی به فروش 
می رسند. نوشابه ها دوباره مانند چند دهه قبل در بطری های شیشه ای فروخته و دوباره در کارخانه پر 

می شوند. حتی نی های نوشابه کاغذی هم به جای نی پلاستیکی استفاده می شوند.  

ممنوع در بزرگ ترین شهر آفریقا

شهرداری پرجمعیت ترین شهر آفریقا با سرسختی 
به دنبــال ممنوعیــت اســتفاده از زباله هــای 
یک بار مصرف در این ســکونتگاه 21میلیون 
نفری است. سال ها اســتفاده از انواع ظرف ها 
وکیسه های پلاســتیکی میزان آلودگی را تا 
جایی افزایش داده که جــز ممنوعیت کامل، 
راهی برای جلوگیری از مصرف بی رویه کیسه 

پلاستیکی نیست. بعضی از مشاغل در این شهر 
به کیســه ها و ظرف های یک بار مصرف وابســته 

هستند؛ مانند گاری ها و آشــپزخانه هایی که غذا های 
ارزان می پزند. چند شرکت فست فود زنجیره ای به سرعت با 

قوانین شهرداری همراه شدند و اعلام کردند که در شعبه های خود 
از کیسه های پلاستیکی استفاده نمی کنند. مدیریت ارشد ایالتی که شهر لاگوس در آن قرار دارد هم این 

قانون را تأیید کرده است .

مکزیک  
مکزیکوسیتی

نیجریه 
لاگوس

  آیت الله مهدوی کنی
 از مفاخر ایران و جهان اسلام  بود

غلامعلی حدادعادل، رئیس فرهنگستان زبان و ادب فارسی
  آیت الله مهدوی کنی بی گمان از مفاخر تهران، ایران و جهان اسلام بود و این چهره 
باید بیش از گذشته معرفی شود. ایشان پرورش یافته مکتب حاج آقای برهان بود و 

بعدها شاگرد علامه طباطبایی و امام شد. ایشان عضو شورای انقلاب و مورد اعتماد 
امام)ره( بودند و کمیته انقلاب اسلامی به ایشان سپرده شد. بعد از واقعه 
۸شهریور او  مدتی نخست وزیر شد اما بلافاصله به دانشگاه رفت و دانشگاه 

امام صادق را مدیریت کرد. در اواخر عمر نیز  ریاست مجلس خبرگان 
را برعهده گرفت و این ماموریت را به خوبی به سرانجام رساند. 
به معنای واقعی کلمه مهدوی کنی یک اصولگرای واقعی و از 
افراط و تفریط به دور بود. آرامش، طمأنیه و صلح درونی 
با خدا منجر به آرامش او  و دیگران و حتی مخالفانش 
می شد و بعد از فوت مخالفانش نیز او را به انصاف 

در برخورد با دیگران ستودند.

 تمایلی 
به بیان خدمات خود نداشت

غلامرضا خواجه سروی، نویسنده و استاد دانشگاه
برای جمع آوری خاطرات آیت الله مهدوی کنی بیش از 1۸ ماه زمان 

صرف شد؛ چراکه ایشان تمایلی به بیان خدمات خود نسبت به انقلاب 
نداشت. بعد از انتشار کتاب موافقان و مخالفانی وجود داشت که در 

چاپ  دوم، نظر مخالفان نیز لحاظ شد. آیت الله مهدوی کنی هر جا 
که انقلاب اسلامي به او نیاز داشت به موضوعات ورود می کرد 
و علاقه ای به پست و منصب دنیوی نداشت. ایشان بارها 

بیان کردند که مرجعیت و مناصب مختلف اهمیتی برای 
ایشان ندارد. رسالت خود را تربیت نیرو برای نظام 

و انقلاب می دانست. مهدوی کنی به وعده خود 
پایبند بود و دانشگاه امام صادق را بنا کرد و 

اکنون شاهد نتایج آن در جامعه هستیم.

شخصیت 
منطقی داشت

سعید جلیلی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام
ایشان شخصیتی دلنشین و منطقی داشت. شاید مهم ترین ویژگی آیت الله 
مهدوی کنی این بود که به نرم افزاری که در حرکت بزرگ انقلاب اسلامی 

شکل گرفت، به شدت پایبند و متعصب بود. تمدن سازی معارف و مفاهیم قرآنی 
و اهل بیت)ع( تا پیش از انقلاب اسلامی امتداد نیافته بود و بعد از انقلاب این مهم با 

تلاش صورت گرفته از سوی آیت الله مهدوی کنی محقق شد؛ چرا که به این موضوع 
توجه جدی و عمیق داشت. آیت الله مهدوی کنی به رغم امکان فراوان برای 

به دست آوردن مسئولیت های مختلف در نظام اسلامی، سنگر دانشگاه و توجه 
به تربیت نسلی دانشگاهی و انقلابی را به عنوان ماموریت خود در مسیر امتداد 
انقلاب اسلامی برگزید. بیش از ۳0سال تلاش شبانه روزی در دانشگاه امام 

صادق)ع( و تربیت نسلی از جوانان انقلابی در این دانشگاه سبب 
شده است امروز شاهد پیشرفت های بزرگی در جامعه 

باشیم که این روند همچنان   ادامه دارد.
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